
چرا فرزند ما اينچنين بار آمد؟
خودماني

»كجاي راه را اش�تباه  نيره 
ساری

 

رفتيم كه اين بچه اين 
مدلي ش�د«، »نه من و 
نه م�ادرش اينطوري 
نبودي�م، نميدونم اين 
بچه ب�ه كي رفت�ه«، »هر چ�ي بلاس�ت از اين 
گوشي‌هاست كه سر پدر مادرها مياد«، »بچه تو 
چرا اینقدر تنبل بار اوم�دي«، »اين بچه با اين 
بددهن�ي آب�رو برام�ون نذاش�ته«، »اين چه 
لباس‌هاي مبتذلي هست كه مي‌پوشي«، »اين 
آهنگا چيه گوش ميدي« و اين مثال‌ها در بيان 

جملات والدين به فرزندان ادامه دارد. 
محمد شجاعي، اس��تاد اخلاق در كانال شخصي 
خود خاط��ره‌اي جالب را نقل میک‌ن��د و اينگونه 
مي‌نويس��د: »لطف كني��د فرزندانت��ان را تربيت 

نكنيد.«
خاطره نوشته شده را در ادامه بخوانيد: 

در باز ش��د و دو تا دوقلوي تقريباً دو ساله با دو تا 
پالتو و كلاه سورمه‌اي وارد اتاقم شدند!

يكي پسر و ديگري دختر!
پشت سرش��ان هم پدر و مادري تقريباً 30 ساله 

وارد شدند. 
قبل از اينكه از والدين‌شان حرفي بشنوم، با بچه‌ها 
تك‌تك صحبت كردم. از هر كدامشان چند سؤال 
كليدي اما س��اده كه براي من ش��اه‌كليد ورود به 

سرزمين درونشان بود، پرسيدم. 
دخترك كم��ي خودماني‌تر بود و پس��رك كمي 
خجالتي‌تر! اما ه��ر دو دقيق به س��ؤالاتم جواب 

دادند. 
واكنش‌ه��اي اي��ن دو دس��ته گل هم ناش��ي از 
اش��تباهات تربيتي والدين‌ش��ان بود، مثل اغلب 

خانواده‌هاي ديگر... 
پدر و مادر از لجبازي بچه‌ها گلايه داشتند. 

به مادرش��ان گفت��م بچه‌ه��ا خوبند و مش��كل 
ريشه‌اي ندارند، اما به‌نظر من علت لجبازي‌شان 
فقط وسواس ش��ما در حفظ نظم و نظافت خانه 

شماست!
آيا خانه‌ شما، خانه‌ بسيار تميز و منظمي نيست؟ 
هر دو تأييد كردند و پدر كمي خسته از اين نظم 

به‌نظر مي‌رسيد. 
گفت��م مطمئن باش��يد در خانه‌اي ك��ه دوقلوي 
دوساله دارد و مثل قبلًا تميز و مرتب است، حتماً 

بچه‌ها به آسيب‌هاي مختلفي دچار مي‌شوند!
مس��ئله دوم هم آموزش‌هاي مكرر كلامي آداب 
اجتماعي و میهماني‌هاست كه به نظرم باباي خانه 

دائماً به بچه‌ها تذكر مي‌‌داد!
اين موضوع را هم تأييد كردند و مادر كمي شاكي 

به‌نظر مي‌رسيد. 
گفتم لطف كنيد و فرزندانت��ان را تربيت نكنيد! 
بچه‌هاي شما با گفتار شما تربيت نمي‌شوند، بلكه 

از عمل شما الگو مي‌گيرند!
ش��ما هر چه در تربيت و اصلاح جه��ان درونتان 
موفق ش��ويد، در ج��ذب و اثرگ��ذاري و تربيت 

فرزندانتان موفق‌تر خواهيد بود. 
كودكان به ش��دت كنجكاو هس��تند و رفتار‌هاي 
ما را زي��ر نظر دارن��د. همچني��ن دادن پيام‌هاي 
دوگانه با رفتار و گفت��ار متفاوت مي‌تواند تأثير به 
شدت مخربي روي شكل‌گيري شخصيت فرزند 

شما بگذارد. 
يك��ي از مهم‌ترين نكات درب��اره فرزندپروري اين 
است كه فرزند شما بيش��تر از اينكه به گفتار شما 
توجه كند، به رفتار شما توجه مي‌كند. كودك در 
سنين ابتدايي رش��د، با الگو قرار دادن والدين و به 
خصوص والد همجنس خودش ب��ا رفتارهاي آن 
همانند‌س��ازي مي‌كند. وس��عت اين الگو‌گيري و 
الگوپذيري به حدي است كه حتي شما هر طور با 
همسر خود رفتار كنيد همان برخورد را در آينده 

شاهد خواهيد بود. 
بارها و باره��ا در همي��ن خودموني‌هاي هفتگي 

گفتيم و نوش��تيم كه فرزندان ما دقيق��اً هماني 
مي‌شوند كه والدين آنها هستند. 

تلفن زنگ مي‌خورد، پدر يا مادر ش��ماره را چك 
مي‌كنند و مي‌بينند »فلاني« است، به هر دليلي 
تمايل به حرف زدن ندارند، حالا اين عدم تمايل 
مي‌خواهد مثبت يا منفي باشد. گوشي را به بچه 
مي‌دهند و مي‌گويند: »بگو بابام خونه نيس��ت... 
مامانم س��ر نم��ازه« و همين ب��راي تربيت غلط 

كودك كافي است!
خودتان را به آب و آتش مي‌زني��د و فرزندتان را 
به بهترين فروش��گاه مي‌بريد تا كف��ش، كيف و 
لباس به قول امروزي‌ها »برند« داش��ته باشد. آيا 
روي تيشرت و لباس خارجي نام و اثر و اشاره‌اي 
به سعدي، حافظ، رستم و س��هراب شده است يا 
اينكه حرف و س��خني به باورهاي ديني به ميان 

آمده است؟ !
جواب واضح است، ش��ما از همان كودكي فرزند 
خود را با نمادهايي آشنا مي‌كنيد كه هيچ ربطي 
به خ��اك و فرهنگ اي��ران و ايراني ن��دارد. بعداً 
توقع داري��د رفتاري ش��بيه به الگوه��اي ايراني 
داشته باشد؟! حافظ و س��عدي بخواند و مولانا را 

بشناسد؟! 

كج��اي زندگ��ي ك��ودك خ��ود از نام��داران 
و اس��طوره‌هاي ايران��ي صحبت كردي��د؟! اتفاقاً 
مي‌گرديد كه به جاي داس��تان‌هاي اصيل ايراني 
داستان‌هاي خارجي بخوانيد، چراكه فكر مي‌كنيد 

اثر بهتري دارد. 
يكي از نكات مه��م بحث اعتقادات ديني اس��ت 
كه اين روزها بسياري از خانواده‌ها در اين زمينه 
گلايه‌مند هستند؛ موضوعي كه به شدت متأثر از 
رفتار والدين اس��ت. خوش خلقي، رفتار درست، 
عمل به واجبات بدون آنكه نمادي از تظاهر باشد 
مي‌تواند اثر مثبت داشته باشد. وقتي فرزند شما از 
نماز خواندن والدينش اثرگذاري در حسن رفتار و 
آرامش و نشاط خانوادگي نمي‌بيند قاعدتاً چنين 
اعتقادي براي او زير س��ؤال مي‌رود، در حالي كه 
رفتار درست مي‌تواند اثرگذاري مثبت اعتقادات 
را نشان دهد و فرزند ش��ما را ناخواسته مجاب به 

رعايت اصول كند. 
همي��ن كوتاهي‌ها در عمل كافي اس��ت تا بعدها 
فرزندان ما آنچه م��ا مي‌خواهيم نباش��ند و پدر 
و مادر هم نباي��د تعجب كنند كه چ��را فرزند ما 
اينچنين ش��ده اس��ت! چراكه به قول معروف، از 

ماست كه بر ماست. 

سبك رفتار 
يك »نه« بگوييد و خلاص!

پروين  همه ما در كار، تربي��ت فرزند، تعهدات 
قائمي 
 
 

اجتماعي و خان��واده نقش‌هايي داريم. 
گاهي اين نقش‌ها در تض��اد با يكديگر 
قرار مي‌گيرند و ما را براي تعيين حدود 
مرزها دچار چالش مي‌كنند. يادگيري 
مواجهه با اين چالش‌ها و تعيين حدود براي بازبيني نيروي دروني 

و سلامتي جسمي و روحي انسان امري ضروري و حياتي است. 
يكي از مهم‌ترين مهارت‌هايي كه مي‌تواند از گرفتار آمدن انسان در 
حواشي و اتلاف انرژي و وقت جلوگيري كند، مهارت »نه« گفتن 
است. اين مهارت نيز همچون مهارت‌هاي ديگر مستلزم يادگيري 
تكنيك‌هايي است كه مي‌تواند زندگي آرام‌تر و بي‌دغدغه‌تري را 

براي انسان فراهم كند. 
با يادگيري »نه« گفتن، براي مراقبت از خود فضاي مناس��بي را 
ايجاد مي‌كنيم و آرامش روح و روان و جس��م خ��ود را در اولويت 
قرار مي‌دهيم. اين كار مي‌تواند آث��ار مثبت فراواني چون كاهش 
استرس و بهبود سلامت رواني، جسمي و افزايش شادي و رضايت 

در زندگي ما داشته باشد. 
»نه« گفتن به موقع و مناسب، اعتماد به نفس را در انسان تقويت 
و به او كمك مي‌كند تا مرزهاي روش��ن و ثابتي را در روابط خود 
تعيين كند. براي اينكه »نه« گفتن آثار ارزش��مندتري پيدا كند، 

مي‌توان آن را بين نظرات مثبت قرار داد. 
»نه« گفتن ب��راي برخي نيرومند و رهايي بخ��ش و براي عده‌اي 
ترسناك يا ناراحت كننده است، زيرا گاهي جامعه به ما مي‌آموزد 
كه كلمه »نه« بي‌ادبانه و نشانه بي‌ملاحظه بودن است. بماند كه 
افرادي هم از آن سوي بام مي‌افتند و تصور مي‌كنند »نه« گفتن در 

هر شرايطي، نشانه اقتدار است، غافل از اينكه قدرت تخريب »نه« 
گفتن نابجا گاهي از هر عامل ديگري بيشتر است. 

با اين همه، »نه« گفتن فوايد آشكاري دارد. »نه« گفتن مي‌تواند 
به مراقبت از خود و ايجاد عزت نفس و اعتماد به نفس بينجامد و 
با تعيين حد و مرز، ثبات عاطفي بيشتري را براي انسان به ارمغان 
آورد. »نه« گفتن مي‌تواند دلهره آور باشد، اما راه‌هايي وجود دارند 

كه اين روند را كمي آسان‌تر مي‌كنند. 
يكي از اولين قدم‌ها اين است كه »نه« گفتن طبيعي و اختياري 
باش��د. »نه« گفتن اجباري نه به نفع گوينده اس��ت، ن��ه به نفع 
ش��نونده. به قولي خوب اس��ت ك��ه در اينگونه م��وارد از »روش 
س��اندويچي« اس��تفاده كنيد، يعن��ي ابتدا حرف خ��ود را با يك 
نكته مثبت ش��روع )و در واقع لقمه( كنيد، سپس درباره موضوع 
مدنظرتان »نه« بگويي��د و حرفتان را با نكت��ه حمايتي يا مثبت 
پايان دهيد. مثلًا بگوييد: »از اينكه مرا دعوت كردي سپاسگزارم 
و واقع��اً از ش��ما قدرداني مي‌كنم، ام��ا نمي‌توانم قب��ول كنم. به 
برنامه‌هاي خود نگاه مي‌كنم، شايد در فرصت مناسب‌تري بتوانم 

در خدمت‌تان باشم.« 
به اين ترتيب هم به دعوت طرف پاسخ منفي داده‌ايد و هم آثار اين 
»نه« گفتن را با ذكر نكات مثبت از بين برده يا دس��ت‌كم كاهش 
داده‌ايد. ش��ناخت الگوهاي رفتاري مي‌تواند به ش��ما كمك كند 
كه در »نه« گفتن اعتماد به نفس بيش��تري داش��ته باشيد. چرا 
مي‌خواهيد به كس��ي »ن��ه« بگوييد؟ آيا 
از معاش��رت با افراد خاصي خوشتان 
نمي‌آيد؟ آيا خس��ته هستيد و 
نياز به اس��تراحت داريد؟ 
آيا از ش��ركت در رويداد 
خاصي معذب هستيد؟ 
دهها دليل براي »نه« 
گفتن وجود دارد. درك 
صحيح علت مي‌تواند 
اعتماد به نفس شما را 
تقويت كند و به شما در 
برخوردهايتان شجاعت 

بيشتري بدهد. 
ام��روزه ك��ه بیش��تر 
ارتباط��ات از طري��ق 
رس��انه‌هاي اجتماع��ي 
صورت مي‌گي��رد، بله يا نه 
گفتن تبديل به يك ضرورت 
سلامت بخش ش��ده است. از 
اينكه ب��ه خيلي‌ها »ن��ه« بگوييد 
نترسيد. فضاي مجازي فرصت مانورهاي 
زيادي را ب��ه اطراف مي‌ده��د و بنابراین كس��ب مه��ارت »نه« 
گفتن بيش از هر زمان ديگري لازم اس��ت. گاهي اوقات گام‌هاي 
كوچك براي تعيين مرزها مي‌تواند سلامت رواني شما را به طرز 
چشمگيري بهبود ببخشد و شر دردسرهاي متعدد و گاه بزرگ را 

از سر شما كوتاه كند. 
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ویژه‌نامه هفتگی سبک زند‌‌‌گی 
 و خانواد‌‌‌ه روزنامه جوان

انتخاب الگوهاي تك‌بعدي 
براي نوجوانان 
خطرآفرين است

  »جواني هم بهاري بود و بگذش��ت«، »جواني كجايي 
كه يادت بخي��ر« اين جملات را از زب��ان خيلي از آنهايي 
كه پا به سن گذاشته‌اند شنيده‌ايم. حسرت از دست رفتن 
روزهايي را مي‌خورند ك��ه آرزوي برگش��ت آن را دارند، 
چراكه جواني همانند فصل بهار، زمان رويش بسياري از 
خوبي‌ها و شادابي هاست، اما به شرط بهره‌وري از فرصت‌ها 
و همراه‌شدن با خوب‌ها و خوبي‌ها. در واكاوي آسيب‌هاي 
دوران نوجواني و جواني دلايل متنوعي مطرح مي‌شود كه 
يكي از آنها الگوپذيري اس��ت. موضوعي كه كمال و زوال 
آينده‌شان را رقم مي‌زند و بايد پيش‌بيني و پيشگيري كرد. 
درباره نقش والدين در اين زمينه بسيار شنيده‌ايم اما اين 
كارزار گاهي نياز به افراد دلسوز ديگري دارد| صفحه 10

نتيجه الگوپذيري نوجوانان
از شاخ‌هاي اينستاگرامي 

جز افسردگي و سرخوردگي نيست

احمدرضا مهاجر،  فعال فرهنگي و آسيب‌شناس اجتماعي: 

غرق شدن در »من نمايشي« 
نوجوانان را از خود واقعي 

دور مي‌كند 

حسين عليزاده كوزه‌كنان،  روانشناس:

سازندگان جهاني انيميشن
‌ نوجوانان را

 نشانه گرفته‌اند

فرهاد  دوانقي، كارشناس رسانه:

70 درصد بازار كتاب نوجوانان
ترجمه‌هاي غيرمجاز 

و داستان‌هاي كره‌اي است

دكتر محمدصادق دهنادي، معاون بنياد ملي بازي‌هاي رايانه‌اي:

وقتي سلبريتي‌هاي ساحره 
فرزندان‌مان را جادو مي‌كنند!

چالش الگوپذيري 

و خطاهاي شناختي نوجوانان 

در انتخاب الگو


